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Úvodník starosty 

Vážení čtenáři, vážení občané našich obcí 

vítám Vás při procházení nového zpravodaje. 

Ohlédnutím za uplynulým obdobím, rád připomenu 

slavnostní předání nové hasičské zbrojnice, která byla 

postavena z obecních zdrojů a za finanční podpory 

ministerstva vnitra – generálního ředitelství hasičského 

záchranného sboru a za finanční podpory Zlínského kraje. 

Nová hasičárna byla slavnostně předána 24. 8. 2024, 

možná tak trochu symbolicky 4 měsíce před štědrým 

dnem. Symbolicky? V průběhu slavnostního předání, bylo 

jasně patrné, že celá kulturní akce spojená s předáním, 

vehnala slzu do očí nejednomu životem protřelému 

hasiči v průvodu, podobně jako když dítě rozbaluje pod 

stromečkem dlouho očekávaný dárek. Dárek v podobě 

potřebné zbrojnice. Slavnostního průvodu se zúčastnil 

například plk. Ing. Vít Rušar, ředitel HZS Zlínského kraje, 

náměstek hejtmana pan Ing. Radek Doležal, měli jsme 

možnost v průvodu zahlédnout vyjma všech zastupitelů 

obce Zborovice z let 2018-2022 i některé zastupitele 

současného volebního období, několik starostů 

z okolních obcí, zástupce sborů SDH z okolí. Koncem 

července jsme byli upozorněni na naklánějící se kříž na 

obecní kapli v Medlově. Nosný hranol kříže a z velké části 

také krov nesoucí střešní krytinu je díky technologické 

chybě v provedeném oplechování před mnoha lety 

porušen a bude v budoucnu nutné, uvažovat nad 

celkovou rekonstrukcí jak střešního pláště, tak i krovu 

kaple. Závěr července patřil také neméně důležitému 

zahájení stavby Polyfunkčního domu. Staveniště bylo 

předáno 23.7.2024 stavební firmě ČAK, která neprodleně 

zahájila výstavbu. Akce, která předcházela slavnostnímu 

setkání, spjatá také s hasiči, byla dvoudenní noční soutěž 

v požárním útoku na fotbalovém hřišti. Páteční večer byl 

spojený se soutěží dospělých, sobotní byl zasvěcen 

dětem. Sobotní závody dětem přijel odstartovat pan 

hejtman Zlínského kraje, Ing. Radim Holiš, který naši 

obec navštívil v sobotu 9. 8. 2024. Fotbalové hřiště se 

díky práci zaměstnanců obce opět vrátilo k plnění toho, 

k čemu je určeno a díky tomu jsme mohli po dlouhé 

odmlce přivítat naše fotbalisty, TJ Pilany Zborovice na 

domácím trávníku. Hodové slavnosti v Medlově, byly 

z části omezené výkyvem počasí – přívalovým deštěm, 

tradiční sobotní zábava byla zrušena, mše svatá v neděli 

byla doprovázena dechovou hudbou Zdounečanka, 

s následným hodovým koncertem. Hody ve Zborovicích 

o týden později, proběhly v souběhu se slavnostním 

předáním zbrojnice. O letošní klidný průběh obou 

plánovaných zábav se v pátek postarala TJ Pilana 

Zborovice, v sobotu SDH Zborovice. Začátkem září byla 

aktivována společnost DW stavby Brno, která zahájila 

práce spojené s rekonstrukcí a výstavbou části veřejného 

osvětlení. V nadcházejícím období nás snad čeká po 

nadprůměrně horkém létě bohatém na srážky, příjemný 

podzim. Myslím, že mohu již nyní naznačit, že na nás 

nemine branný závod, lampiónové průvody v obcích 

nebo tradiční rozsvěcení vánočního stromu možná na 

netradičním místě a spousta dalších příjemných událostí. 

Vítězslav Hanák 

Zasedání zastupitelstva 

Výpis z usnesení XIII veřejného zasedání 

zastupitelstva z 27. června 2024: 

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 Smlouvu o úvěru mezi Československou obchodní 

bankou, a.s., IČ 00001350 a obcí Zborovice IČ 00287920 

na financování výstavby polyfunkčního domu – výše 

úvěru 50.000.000,- Kč, období čerpání do dne 19. 12. 

2025 a splatnost úvěru do 20. 06. 2039. Splácení 
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v pravidelných splátkách ve výši 308 640 Kč splatných 

vždy 20. den každého kalendářního měsíce. První 

splátka ve výši 308 640 Kč je splatná dne 20. 1. 2026 

a poslední splátka ve výši 308 960 je splatná dne 20. 06. 

2039. Zastupitelstvo obce souhlasí, s dofinancování celé 

investiční akce. 

Výpis z usnesení XIV veřejného zasedání 

zastupitelstva z 26. září 2024: 

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 rozpočtové opatření č. 15/2024 

 prodej části pozemku parc. č. 1360/9 v k.ú. Zborovice 

za odhadní cenu 316,- Kč/m2 v celkové ploše 3 m2. 

Plochu vymezuje geometrický plán č. 896-21/2024. 

Kupujícími jsou manželé Zahradníkovi, budou hradit 

veškeré náklady spojené s prodejem. 

Zastupitelstvo obce souhlasí: 

 se sloučením MŠ Zborovice a ZŠ Zborovice, změnou 

zřizovací listiny ZŠ Zborovice, s pověřením starosty 

k zajištění všech náležitostí spojených s převodem 

zřizované organizace zrušením pod zřizovanou 

organizaci. Změna názvu zřizované organizace bude 

předmětem dalšího jednání zastupitelstva obce 

Zborovice. 

Mateřská škola 

Hurá do školky! 

Léto se s námi rozloučilo a školní rok se v plném 

proudu vrátil do naší mateřské školy. Po prázdninovém 

klidu se školka opět naplnila dětským smíchem 

a radostným švitořením. Naše paní učitelky s nadšením 

přivítaly všechny děti, jak ty, které již mateřskou školu 

navštěvovaly, tak i nové tváře, které letos do školky 

zavítaly poprvé. 

 

Září je vždy obdobím velkých změn a nových začátků. 

Pro některé děti to znamená první krok do světa bez 

rodičů, což je pro mnohé z nich významný životní milník. 

Naše mateřská škola se snaží, aby tento přechod byl co 

nejpříjemnější a nejméně stresující. Adaptace na nové 

prostředí, nové kamarády a nové paní učitelky probíhá 

postupně, a to za podpory a empatie nejen ze strany 

učitelek, ale také ostatních dětí.  

Vítáme všechny nové i stávající děti do nového 

školního roku a těšíme se na spoustu společných zážitků, 

her a poznávání. Společně budeme objevovat svět, učit 

se novým věcem a vytvářet přátelství, která budou 

dětem přinášet radost a bezpečí po celý rok. Přejeme 

všem úspěšný a šťastný start do nového školního roku. 

Adéla Chytilová 

50 let Mateřské školy ve Zborovicích 

V září v roce 2024 místní mateřská škola, která se 

stala nedílnou součástí života mnoha generací, slaví své 

50. výročí. Tento kulatý milník nám dává příležitost 

ohlédnout se za půlstoletím, během kterého škola 

poskytovala nejen vzdělání, ale také láskyplnou péči 

a bezpečné prostředí pro ty nejmenší. 

Mateřská škola ve Zborovicích byla slavnostně 

otevřena 8. září roku 1974. Škola od svého počátku 

přijímala děti ve věku od tří do šesti let, a to nejen ze 

Zborovic, ale i z okolních obcí. 

Budova školy byla koncipována tak, aby dětem 

poskytla prostor pro hru, učení a odpočinek. Postupem 

času se škola měnila a přizpůsobovala novým 

požadavkům, které přinášel vývoj pedagogiky 

i společenské změny. K budově mateřské školy náleží 

také velká zahrada, která se postupem času 

proměňovala. Byly vybudovány 2 venkovní učebny 

s mnoha didaktickými pomůckami a přibyly prvky 

k pohybovému vyžití dětí. 

Mateřská škola ve Zborovicích hrála a stále hraje 

klíčovou roli v životě obce. Pro mnoho dětí je to první 

místo, kde se setkávají s vrstevníky, kde se učí základy 

spolupráce, komunikace a sebeobsluhy. Díky mateřské 

škole se děti připravují na další vzdělávací etapy 

a získávají první zkušenosti mimo rodinné prostředí. 

Pro rodiče se škola stala nejen místem, kde mohou 

své děti svěřit do péče pedagogů, ale také místem, kde 

mohou navazovat nová přátelství a sdílet své zkušenosti 

s ostatními rodiči. Škola pravidelně pořádá různé akce 

a tvořivá odpoledne, které přinášejí radost nejen dětem, 

ale i dospělým. 
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Dnes je mateřská škola ve Zborovicích moderním 

zařízením, které drží krok s nejnovějšími pedagogickými 

trendy. Pedagogický tým klade důraz na individuální 

přístup k dětem, na rozvoj jejich talentů a zájmů, ale také 

na podporu zdravého životního stylu a environmentální 

výchovy. 

 
 

 
Půlstoletí existence mateřské školy ve Zborovicích je 

důkazem jejího významu a stability. Díky obětavosti 

pedagogů, podpory obce a důvěře rodičů mohla škola po 

desetiletí vzkvétat a vychovat nespočet generací dětí. 

Jakých bude příštích 50 let? To ukáže čas a doufáme, 

že mateřská škola ve Zborovicích bude i nadále místem, 

kde děti najdou bezpečí, radost a první krok do velkého 

světa. 

Kolektiv MŠ 

Základní škola 

Malé ohlédnutí za ukončením minulého školního 

roku 

V pondělí 24. června 2024 jsme uspořádali na školním 

dvoře program s ukázkou dravců a exotických živočichů 

nejen pro naše žáky, ale pozvali jsme mezi nás i děti 

a paní učitelky z mateřské školy a klienty DOZP 

Zborovice.  

Součástí přehlídky dravců byla možnost si předváděné 

dravce pohladit, zkusit si, jaké to je dravce správně držet. 

Mohli jsme vidět například orla skalního, nejmenší sovu 

naší republiky – výrečka, samozřejmě nechyběl ani výr 

velký. V rámci dopoledního programu nám paní Lenka 

Macůrková předvedla exotické živočichy z vlastního 

chovu. Mohli jsme si prohlédnout největšího zástupce 

pavouků – sklípkana největšího a jiné druhy pavouků. 

Seznámili jsme se i s některými druhy exotického hmyzu. 

Kdo neměl strach, mohl si pohladit hady, mnohonožku či 

štíra.  

 
Tímto interaktivním programem jsme trošku 

netradičně ukončili školní rok a budeme se těšit na naše 

další společné akce. 

Kamila Obdržálková, Alena Vojáčková 

Zahájení školního roku 2024/2025 

Každý konec je začátkem něčeho nového. Prázdniny 

uběhly jako voda a našim dětem začal nový školní rok. 

Letos se dveře naší školy otevřely pro 14 prvňáčků, kteří 

2. září přišli za doprovodu svých rodičů vstříc novým 

začátkům. Některým hrál ve tváři zvědavý úsměv, jiným 

se v očích leskly slzičky. Příjemné uvítání před školou 

spojené se slavnostním šerpováním je rychle zbavilo 

všech obav.  
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Nejprve promluvila k žákům a rodičům naše paní 

ředitelka, přivítala všechny zúčastněné, poté se řeči ujali 

i naši tradiční hosté – místostarostka Zborovic, paní Mgr. 

Zdeňka Kuciánová, následně převzal slovo starosta 

Troubek-Zdislavic, pan Ondřej Varaďa, a nechybělo ani 

povzbuzení pro naše školáky od předsedkyně Školské 

rady, paní Romany Šubčíkové, a předsedkyně spolku 

Klapka, paní Renaty Klenovské. 

Celé zahájení provázel hudební a recitační doprovod 

našich žákyň. Pedagogové i ostatní zaměstnanci se 

během přípravného období zasloužili o vytvoření 

krásného a bezpečného prostředí, ve kterém se budou 

naše děti určitě rády vzdělávat i setkávat.  

Alena Slavíková 

Z činnosti Pionýra 

Letní tábor 2024 

Když v polovině července prolétla nad Zborovicemi 

i Medlovem poštovní sova a v dopisních schránkách se 

objevily zvací dopisy pro nové studenty Školy čar a kouzel 

v Bradavicích, nebyl už nikdo na pochybách. Zvláštní spoj 

do Bradavic odjížděl z nástupiště 9 a ¾ naprosto přesně. 

Prázdninové táborové dobrodružství může začít…  

 
Studenti rozděleni moudrým kloboukem do čtyř kolejí 

se po celou dobu snažili pod vedením svých profesorů 

plnit zadané úkoly, vyzkoušeli si sílu týmové spolupráce, 

překonávali překážky. V průběhu se museli vypořádat 

s nástrahami vrby mlátičky, pečovat o mandragory, najít 

a získat kámen mudrců, osvobodit Siriuse, bojovat 

s mozkomory, poznávat sílu rozličných lektvarů, pomoci 

Dobbymu a další věci, proletěli se na koštěti i letaxem, 

navštívili Prasinky i Banku Grringottových…. Každý den 

byl plný překvapení a jak už to v takové kouzelnické škole 

bývá – na nic se moc nedalo spolehnout, i čas tady totiž 

plyne docela jinak.  

Dva společné týdny utekly, každá neplecha musí být 

jednou ukončena. Zvláštní bradavický spoj přivezl nové 

absolventy čarodějnické školy zpět.  

 
Až půjdete jen tak po venku, dávejte si pozor! Od 

mudlů jsou někteří k nerozeznání, jen v očích jim svítí 

zvláštní jiskřičky a začít nějakou novou neplechu, k tomu 

nemají nikdy daleko :-D.  

Fotosoutěž Clona  

I do činnosti obou našich družin oddílu zařazujeme 

fotografování – učíme se dívat přes hledáček 

a vystihnout ten nejzajímavější okamžik, najít správnou 

kompozici snímku i nejlepší světlo. Prvním krůčkům 

s fotoaparátem se učí už nejmenší děti. Každoročně se 

zapojujeme do celorepublikové pionýrské fotosoutěže 

Clona. V letošním roce se opět mezi šedesáti soutěžícími 

ve všech kategoriích objevila i jména našich členů. Porota 

vybírala z téměř čtyř set zaslaných soutěžních snímků 

v několika žánrových a věkových kategoriích.  

Čekání na rozhodnutí poroty se zdálo nekonečné. Ani 

v letošním ročníku mezi oceněnými nechyběla jména 

našich členů. V nejmladší kategorii se v oblasti příroda 

velice dařilo Filípkovi Kobzinkovi, který si za své snímky 

odnesl hned dvě ocenění (druhé a třetí místo), v oblasti 

portrétu pak druhé místo přidal ještě Honzík Chytil. 

Věková kategorie B – tedy děti o maličko starší – nám 

také zacinkala. V oboru příroda si třetí místo připsal Teo 

Kozák, stejného umístění dosáhl mezi portrétisty i Kuba 

Spáčil. Ve zvláštní kategorii letošního ročníku – Paměť, 

aneb, jak to bylo dřív – porota jako nejlepší snímek 

vyhodnotila fotku Kubíka Novotného. Poslední medialové 

ocenění přidali i vedoucí – další 3. místo.  

Děkujeme všem, kteří se zapojili do tohoto ročníku 

soutěže a reprezentovali náš oddíl, ale i obec 

v republikové soutěži. Oceněným ještě jednou 

blahopřejeme.  
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A protože další ročník je už v plném proudu, tak jen 

připomínáme – foťte a své podařené snímky si ukládejte, 

ať máme z čeho vybírat. Spousta fotek vzniká při našich 

akcích, ale můžete přidat i své soukromé fotoúlovky. 

Přejeme všem dobré oko! 

Pojďme si hrát se slůvky  

Trošku tajemný název jedné z dlouhodobých aktivit 

Pionýra, u dětí spíš známý svým druhým názvem „něco 

za něco“. Každý měsíc jedna „literární“ tvořivá výzva…. 

a pokud se na ty, kdo splní úkol, usměje trošku štěstí, pak 

i možnost ocenění – knihy všech možných žánrů. 

V každém kole jsou vybrány práce porotou, ale všechny 

ostatní mají další šanci. Několik oceněných prací je 

i z našeho oddílu a při losování Pipem (pionýrským 

pejskem) se mu už nejednou jména našich členů také 

přilepila na tlapky.  

Každý měsíc jeden literární úkol – zapojení tak už psali 

vlastní pohádku, zaznamenali „co jim vyprávěl starý 

strom“, pokusili se o vlastní báseň, stali se reportéry 

a v rozhovorech zjistili spoustu zajímavostí, vymýšleli 

komiks…. A v období těsně předprázdninovém pak psali 

své dopisy, pohlednice, aby o prázdninách ještě připojili 

vzkazy, zprávičky a reportáže z akcí.  

V průběhu celého ročního projektu jsme se jako jedna 

z mála pionýrských skupin v republice dokázali zapojit do 

všech měsíčních vyhlášených aktivit. A i když jsou úkoly 

věkově rozlišené – zadání mají rozdílnou náročnost, 

někdy nám to dalo spoustu práce, občas nás tlačil čas, 

jindy bylo třeba překonat sám sebe…. O to víc nás těší, že 

mnozí členové mladší i starší družinky už mají doma 

některou z knižních cen (a někteří i knih více). Všichni 

zapojení získali ještě jednu „cenu“ navíc, ač si to možná 

teď ještě neuvědomují. Už tak nějak tuší, že „hrát si se 

slůvky“ a tvořit může být vlastně docela prima, že dát 

myšlenky na papír může být i zábava a nápad je někdy 

víc, než bezchybná znalost všech mluvnických pravidel. 

Jedna z básniček, která v rámci této aktivity vznikla :-D 

 

Pionýr je velká sranda, Všichni se tam učíme,  

s klukama jsme jedna banda. ale taky prudíme. 

Na schůzku spolu jdem, Vedoucí máme rádi,  

chodil bych tam každý den. jsou to naši kamarádi.  

Autor: Teo, 10 let 

Lenka Sakařová 

Aktivity hasičů 

Sbor dobrovolných hasičů Zborovice 

Na začátku července se soutěžní družstva mužů, žen 

a mladých hasičů zúčastnila Memoriálu Martina Horáka 

a Josefa Pospíšila ve Zdounkách. Tato družstva se také 

zúčastnila soutěže O pohár starosty obce v Roštíně, kde 

družstva mužů a žen získala 1. místo a putovní pohár 

starosty obce Roštín a mladší žáci získali 3. místo. Dále se 

soutěžní družstvo mužů zúčastnilo Okresního kola 

v Hulíně, kde se umístilo na 1. místě. 

V pátek 9. srpna jsme na fotbalovém hřišti TJ 

Zborovice za hojné účasti soutěžních družstev mužů 

a žen z okolních sborů zorganizovali VII. ročník Noční 

požární soutěže spojenou se soutěží v PS8. Následně 

jsme v sobotu 10. srpna opět zorganizovali VII. ročník 

Noční požární soutěže pro mladé hasiče, taktéž na 

fotbalovém hřišti TJ Zborovice. Této soutěže se zúčastnila 

nejen družstva mladších i starších žáků, ale také nás svou 

neočekávanou účastí poctil hejtman Zlínského kraje pan 

Radim Holiš, který tímto podpořil mladé závodníky 

v požárním útoku. 

 
V sobotu 24. srpna se v odpoledních hodinách konalo 

slavnostní předání nové Hasičské zbrojnice ve 

Zborovicích spojené se slavnostním průvodem obcí. 

V čele průvodu se majestátně neslo koňské spřežení 

s kyvadlovou stříkačkou, dále následovala hasičská 

technika, k poslechu hrála dechová hudba Skoroňáci. 

Nechyběli ani členové sborů z okolních obcí se 

slavnostními prapory, důstojný pán Svozílek, starosta 

hasičského sboru Štefan Valigurský, starosta obce 

Vítězslav Hanák s partnerkami, členové sboru ze Zborovic 

a Medlova, občané Zborovic a Medlova a také návštěva 

ze Zlínského kraje. Po projevech všech hostů u nové 

zbrojnice provedl důstojný pán svěcení zbrojnice a sochy 

sv. Floriana. Přestřižením pásky a předáním nové 

hasičské zbrojnice sboru dobrovolných hasičů Zborovice 
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se konala exkurze nové zbrojnice a poté již volný 

program pro všechny zúčastněné. 

 
Téhož dne jsme ve večerních hodinách zorganizovali 

Hodovou zábavu ve venkovních prostorech fotbalového 

hřiště ve Zborovicích. K tanci a poslechu hrála skupina 

Benny Q, samozřejmě nechyběla bohatá tombola 

a občerstvení. 

Poslední týden v srpnu zorganizovali vedoucí mládeže 

pro kroužek hasičů víkendové hasičské soustředění 

v Rajnochovicích na chatě Hanička. 

A co nás ještě čeká? 

V sobotu 26. října se těšíme na děti a jejich rodiče na 

Lampionovém průvodu, který proběhne ve venkovních 

prostorech sokolovny. Nebude chybět ani oblíbené 

opékání špekáčků. 

V pátek 6. prosince proběhne tradiční Milukášská 

nadílka v obci a v sobotu 7. prosince se uskuteční Výroční 

valná hromada hasičského sboru na sokolovně ve 

Zborovicích. 

Štefan Valigurský, starosta sboru 

Sbor dobrovolných hasičů Medlov 

Během letní sezóny se naše dvě družstva mužů 

účastnila soutěží v širokém okolí. Potkat jste nás mohli na 

soutěžích Podhostýnské ligy a Moravského poháru, 

soutěžích okolních vesnic například ve Zdounkách, 

Roštíně, Zborovicích, Litenčicích, Morkovicích, 

Topolanech, a dalších. Zatím náš nejlepší čas byl na 3B v 

Habrovanech (18:40). Letos je v plánu, že nás naše 

soutěžní družstva budou reprezentovat v Hošticích, 

Pohořelicích a na Mikulášské soutěži v Českém Rudolci. 

Dne 2. června 2024 se konala slavnost Božího těla, na 

které jsme se podíleli jak při přípravách, tak při jejím 

uskutečnění. 

V létě jsme plánovali uspořádat tradiční hodovou 

zábavu, která letos vycházela na sobotu 17. srpna 2024. 

Bohužel počasí nám nepřálo. V odpoledních hodinách, 

v čase kdy jsme se měli sejít a navážet zboží do baru, 

začala přívalová bouře, která poničila dva altány. Po 

chvilce pauzy přišel druhý přívalový déšť, který areál TJ 

Medlov úplně podmáčel a vyplavil prostor u udírny. 

Hodovou zábavu jsme byli nuceni zrušit. Místo navážení 

zboží a příprav, jsme si od SDH Zborovice půjčili čerpadlo 

a odčerpávali vodu od udírny, popravovali altány a mírnili 

škody, abychom byli připraveni na nedělní koncert. Byli 

jsme překvapeni, když od osmé hodiny večer začali 

přicházet hosté a jejich počet se stále navyšoval. 

Nakonec jsme zajistili reprodukovanou hudbu, navozili 

zboží a zábava v provizorních podmínkách se nakonec 

uskutečnila a trvala do ranních hodin. Většina z hostů 

měla pochopení, že nejsme plně připraveni a věřím, že 

v závěru jsme si zábavu užili všichni. 

V neděli ráno jsme zajistili posezení u místní kapličky 

a svoz farníků ze Zborovic, aby se v 9 hodin mohla 

uskutečnit slavnostní mše svatá s hudebním doprovodem 

Zdounečanky. Po mši jsme se společně v průvodu vydali 

do areálu TJ Medlov, kde se uskutečnil hodový koncert již 

zmíněné dechové kapely. Pro děti byla zajištěna velká 

nafukovací skluzavka a stánek k pouťovými suvenýry. 

Farníkům ze Zborovic jsme zajistili i svoz zpět. Touto 

formou bychom rádi poděkovali sponzoru Obecnímu 

úřadu Zborovice. Poděkování patří i SDH Zborovice za 

zapůjčení stolů, lavic, altánů a parketů a čerpadla, SDH 

Těšánky za půjčení altánu. 

O týden později, v sobotu 24. srpna 2024 jsme se ve 

Zborovicích zúčastnili oslav slavnostního převzetí nové 

hasičské zbrojnice, kterou místní hasiči dostali do užívání 

od obecního úřadu.  

Na první pátek v listopadu, tedy 1. 11. 2024, 

plánujeme uskutečnit tradiční Světluškový průvod. 

Předposlední listopadový pátek (22. 11. 2024) se bude 

konat naše výroční schůze. Před první adventní nedělí (1. 

12. 2024) máme v plánu postavit a ozdobit stromeček 

u naší kapličky. V pátek 6. 12. 2024 projde naší vesnicí 

Mikuláš se svou družinou. Doufáme, že plánované akce 

budeme moci zrealizovat a že se společně na nich 

potkáme. 

Pavel Machourek, starosta sboru 

Farnost Zborovice 

Drazí občané, milí čtenáři, 

všechny Vás zdravím, jako Váš nový farář. Do farnosti 

Zborovice jsem nastoupil v polovině července tohoto 

roku. Vystřídal jsem tak dosavadního faráře P. Mariusze 

Karkoszku, který v naší farnosti působil 11 let.  



Zpravodaj obcí Zborovice a Medlov 
 

7/12 

Rád bych se Vám představil. Pocházím z Dobromilic, 

které leží kousek od Prostějova. Kromě rodičů mám ještě 

čtyři bratry a jednu sestru. Po studiích na střední škole 

dopravní v Ostravě jsem šel pracovat do středních Čech. 

Pracoval jsem jako výhybkář a operátor dopravy ve 

stanicích v Kutné Hoře, v Plaňanech u Kolína a nakonec 

přímo v Kolíně. V září roku 2011 jsem nastoupil do 

kněžského semináře v Olomouci, ve kterém jsem byl 

celkem 6 let.  

V červnu roku 2017 jsem přijal jáhenské svěcení a byl 

jsem poslán do farností Bílovice a Březolupy. O rok 

později jsem přijal kněžské svěcení a v Bílovicích jsem 

zůstal ještě dva roky jako kaplan. Kaplanem jsem byl také 

ve farnostech Luhačovice a Pozlovice, kde jsem byl od 

roku 2020 až 2023. Poslední rok jsem kaplanoval v 

Bystřici pod Hostýnem. Moje první farářské místo jsou 

Zborovice, odkud spravuji také farnosti Hoštice 

a Litenčice. Zároveň jsem ustanoven kaplanem v 

Kroměříži u svatého Mořice. 

Již nyní se těším na společná setkání i naši vzájemnou 

spolupráci a věřím, že to bude k větší cti a slávě Boží 

a k prospěchu Vás všech.  

P. Jan Svozilek 

Z činnosti KČT Zborovice 

Stále je kam chodit a vidět krásy přírody 

Turisté a jejich příznivci si v červnu vyšli z Bílovic nad 

Svitavou k myslivně Lišky Bystroušky, ke studánce Leoše 

Janáčka, k Liduščinu památníku a na rozhlednu Liduška. 

Prošli jsme Těsnohlídkovo údolí, zastavili jsme se 

u pomníku Těsnohlídka a Ressla, prohlédli jsme si 

zříceninu hradu Obřany. To vše v CHKO Moravský kras za 

krásného slunečného počasí. Také jsme uskutečnili 

jednodenní zájezd na Bumbálku a Čarták. Sice nám 

dopoledne pršelo, ale odpoledne se počasí umoudřilo  

a svítilo i sluníčko. Všichni trasy zvládli s úsměvem – 

prostě počasí vždy nevyjde podle našich představ. 

V červnu proběhl náš 1. ročník cyklovýletu na Velehrad, 

který je zařazen do „Kalendáře akcí oblasti Zlínský kraj“. 

Velká účast sice nebyla, ale cyklisté si výlet užili.  

Začátkem července jsme se vydali na trasu do 

Hostýnských vrchů a to z Trojáku přes rozhlednu 

Maruška, Bludný, Čečetkov do Rajnochovic. Navštívili 

jsme kostel Narození Panny Marie a svaté Anny, kde nám 

místní občanka podala o kostelu informace. 

V srpnu Zdeněk Menšík se svými příznivci při 

dvoudenním cyklistickém výletě projeli trasu podél 

Bečvy, celkem ujeli více než 250 km. Jinak měsíce 

červenec a srpen se věnujeme rodinným rekreacím 

a individuální turistice. 

Začátkem září se vydáme ze Slatinic na rozhlednu 

Velký Kosíř, zámek, muzeum kočárů a hasičské muzeum 

v Čechách pod Kosířem a dále do Čelechovic na Hané. 

Koncem měsíce jedeme na čtyřdenní zájezd do 

Slovenského středohoří. 

Ludmila Burešová 

Zahrádkářský rok 

Letošní rok připravil pro zahrádkáře ve Zborovicích 

a Medlově poměrně dobré výsledky sběru ovoce, 

zeleniny a květin. Jarní mrazíky však ovlivnily úrodu 

meruněk a na některých místech i švestek. Suché léto 

zase moc nepřálo jádrovinám, které vlivem velmi teplého 

počasí a nedostatku vláhy neměly očekávané výnosy. 

Ovoce předčasně dozrávalo, padalo a bylo nabodáno 

létajícím hmyzem. I přes všechny tyto nepříznivé 

okolnosti však měli někteří zahrádkáři bohatou úrodu 

peckovin i jádrovin. Dařilo se i pěstování zeleniny např. 

dýně, tykve, rajčata, papriky. Dokonce to došlo tak 

daleko, že se zahrádkáři zdravili způsobem „nechceš 

cuketu?“. 

 
V průběhu srpna se začala moštovat jablka. Moštárna 

má k dispozici nové zařízení na drcení a lisování ovoce. 

Členové i nečlenové zahrádkářského svazu mají možnost 

si nechat vymoštovat ovoce.  

Udržování zeleně v okolí moštárny bylo po celý rok 

zajišťováno členy místního zahrádkářského svazu. 

V rámci spolupráce se zdejší základní školou je 

domluvena ukázka roubování a ořezávání stromů, kterou 

provede předseda místního svazu zahrádkářů. Ve dnech 

11. až 13. října 2024 proběhne na výstavišti v Kroměříži 

podzimní výstava ovoce a zeleniny. Tímto vyzýváme 

všechny úspěšné pěstitele, aby se pochlubili svou úrodou 
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a přinesli několik plodů ovoce či zeleniny na tuto výstavu. 

Výpěstky bude přijímat pan Šmíd a to do 9. října. 

 Výbor 

TJ Pilana Zborovice 

Úvodní slovo předsedy  

první půlrok činnosti nového výboru TJ musím 

hodnotit jednoznačně pozitivně. Kroky, které jsme si 

stanovili za cíle, se nám podařilo splnit, takže klub je opět 

stabilizován, všechny mládežnické kategorie zůstaly 

v kooperaci se Zdounkami zachovány a muži úspěšně 

vstoupili do nového ročníku okresního přeboru. Obec 

nám zprovoznila mobilní kontejnery, které již naplno 

využíváme při trénincích i zápasech, takže můžeme 

konstatovat, že hřiště ve Zborovicích opět naplno žije, 

což je ta nejlepší zpráva. Ve spolupráci s hasiči jsme 

organizovali program hodů na hřišti a dle reakcí 

návštěvníků si dovolím tvrdit, že to byl povedený víkend. 

Během léta se postupně rozjely mládežnické i mužské 

soutěže a já bych rád všem našim mužstvům popřál 

hodně zdaru, ale hlavně radosti ze hry a doufám, že 

všechny bude fotbal a sport obecně bavit a naše 

základna se bude nadále rozrůstat. Závěrem chci 

poděkovat našim partnerům, zejména pak obci 

Zborovice, firmám Alfa Blades a.s., Pilana S.B. a VAK 

Kroměříž a.s., dále pak všem členům TJ, fanouškům 

a speciální poděkování si zaslouží rodiče, kteří vedou 

a podporují své ratolesti v lásce ke sportu 

prostřednictvím našeho oddílu. 

Ivan Gröpl, předseda TJ 

Fotbalová školička a pohybový kroužek  

 
Po prázdninové přestávce se rozjely tréninky i našich 

nejmenších. Probíhají každou středu a pátek od 16:30 na 

místním fotbalovém hřišti. Pracujeme na tom, aby 

tréninky byly co nejzábavnější, tedy formou her, 

a zároveň účelné. Těší nás, že náš kolektiv roste a přibývá 

spousta nových tváří. Pokud ještě váháte, přiveďte své 

děti na kterýkoliv trénink, ať to s námi zkusí. Není se 

čeho bát. Od září jsou naplánovány i fotbalové turnaje, 

přičemž první z nich je v Morkovicích. Pořadatelství 

turnaje jsme se ujali i my a budeme rádi, když přijdete 

naše fotbalové naděje podpořit 13. 10. 2024 v 10:00 na 

hřiště ve Zborovicích. 

Jiří Kocourek  

Žáci 

Po krátké prázdninové pauze jsme se vrátili opět 

k tréninku, ovšem již jako mladší žáci. Pro některé to byl 

posun o kategorii výš a zatím si na novou výzvu zvykají. 

Tréninky jsme začali začátkem srpna a již jsme odehráli 

i několik přátelských zápasů, aby si hráči zvykli na větší 

hřiště. Momentálně máme odehráno 1. mistrovské 

utkání, které bylo vítězné. Věřím, že i nadále budeme 

pokračovat v bojovných výkonech a udržíme se na 

vítězné vlně. V podzimní části budou hrát mladší žáci 

všechny domácí zápasy ve Zborovicích a doufáme tak 

i v podporu domácích fanoušků. 

Jaromír Štěpánek a Jiří Pektor, trenéři 

Dorost 

Po velice úspěšné sezóně, kdy jsme skončili na 

skvělém třetím místě, se naskytla možnost postupu do 

krajské soutěže, kterou jsme využili, takže se kluci 

v letošní sezóně mohou těšit na konfrontace s opravdu 

kvalitními týmy a dle dosavadních výsledků to vypadá, že 

se ani v této soutěží neztratí.  

Ivan Gröpl 

Můži  

Během letní přestávky náš tým opustili Dominik 

Bejdák, Patrik Malošík, Jan Krejčíř a Lukáš Uhrinovský. 

Novými posilami našeho mužského týmu se stali 

navrátilci René Harásek, Petr Krejčí a Jan Brázdil, kteří 

s sebou přivedli nové hráče Michala Panáčka a Matěje 

Nováka. V polovině srpna jsme zahájili sezónu 

v Okresním přeboru okresu Kroměříž. Hned první zápas 

jsme sice prohráli s týmem Němčic, ale výhrou pro nás 

bylo, že jsme mohli po roční odmlce opět hrát na hřišti ve 

Zborovicích před domácími fanoušky. V dalších zápasech 

jsme již dokázali bodovat a tak se prozatím nacházíme 

v první polovině tabulky. Kádr pro tuto sezónu se jeví 

jako stabilizovaný a v nejbližší době by nás měl doplnit 

ještě Lukáš Bukový, který za nás již v minulé sezóně hrál. 

Závěrem bych chtěl poděkovat všem, kteří nás podporují 

v naší práci a snad fanoušky potěšíme předvedenou hrou 

a dobrými výsledky.  

Martin Střelec, trenér 
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Králov stol 

Chřibské lesy ukrývají mnohá tajemná místa, 

o kterých vypráví pověsti a legendy. Vydáme se navštívit 

místo, které patří mezi nejznámější, nemusíme ho ani 

moc hledat, leží přímo před nosem. 

Nepřehlédnutelný nápis býval u tohoto místa 

u Králova stolu a nesl latinský název „Lapis, gni dicitur 

Králov stol“. Neznámý překladatel nápis prezentoval 

takto: Kámen, jemuž se říká Králov stol. 

Správné znění by mělo být: Kámen který vypráví, 

Králov stol. Tento kámen skutečně vypráví, tak pojďme 

za ním. 

Co to je a kde to vlastně je. Mnozí kolem projedou 

aniž by si povšimli obrovského balvanu, který leží jen pár 

metrů od silnice ve směru Zdounky – Modrá, po pravé 

straně naproti hájovny kdysi nazývané Nové Dvory 

s původním názvem Spálená myslivna. V současné době 

na tomto místě zůstalo jen pár starých ovocných stromů. 

Kdysi romantické místo s krásnou hájovnou, a nedalekou 

studánkou s názvem U Králova stolu, ztratilo své kouzlo. 

Jeho poloha je 49°08‘30“N, 17°23‘25“E v nadmořské 

výšce 359 m. 

Snad prvně je Králův stůl připomínán v královské 

listině Přemysla Otakara I 27. listopadu 1228 při svěcení 

klášterního chrámu na Velehradě biskupem Robertem. 

V této listině byla vymezena hranice pozemků patřících 

k Velehradskému klášteru a Králův stůl tvořil hranici 

velehradského panství. Tento kámen je opředen mnoha 

pověstmi už od dávných dob z osídlení Kelty či z období 

Velké Moravy. Tak třeba Keltové prý používali kámen 

jako obětní stolec při jejich krvavých rituálech, nebo měli 

zde probíhat volby jejich vůdců či vladyků, knížat a králů 

z dob Velké Moravy. Snad ho používali jako sluneční 

kalendář. Před volbou krále byl svolán sněm na vrcholu 

zvaném Rákoš. Dnes je tento vrchol zalesněný, 

nacházející se na okraji lesa nesoucí stopy po dávné 

lidské činnosti necelé dva kilometry od Velehradu. 

Nachází se zde skupina vysokohradištních mohyl. Trať 

Rákoš je název čistě slovanský, jeho lesk za staletí se 

přece jen připomíná hlavně v památkách zde nalezených. 

K názvu Rákoš se vztahují slova jako, kde se rokovalo, 

sněmovalo či radilo. Od pradávna na tomto místě se 

odbývali porady a zde byli nastolování a svěceni knížata 

či králové. V průvodu pak táhli ke Královu stolu, kde 

zvolený byl posazen na tento kámen a proběhla oficiální 

inaugurace. 

Králův stůl byl tedy považován za místo inaugurace 

staromoravských králů, kultovní obětiště, megalitický 

dolmen, sluneční vizír či astronomická observatoř. 

O králův stůl se zajímalo mnoho různých badatelů z řad 

profesionálů tak i amatérů. Za první popis a nákres 

můžeme považovat dílo z roku 1903 od Josefa 

Chodníčka. V této době byl povrch kamene celkem dobře 

zachovalý a znaky na něm čitelné. V současnosti již tomu 

tak není, neboť vlivy současného ovzduší se na něm 

podepsaly za 100 roků víc jak 1000 let v dávných dobách. 

V letech 1929 - 1945 prováděli výzkum Antonín Zelnitius 

a Karel Hanák, roku 1976 archeolog Dr. Robert Snášil. 

Tito výzkumníci měli za to, že kámen na toto místo byl 

přemístěn z jiné lokality. Poslední výzkum z roku 1997 

archeologem Dr. Jiřím Pavelčíkem potvrdil, že se jedná 

o nadzemní část rostené skály z hrubozrnného pískovce, 

která je orientována severojižním směrem ve tvaru 

připomínající hlavu pratura. Z boku se jeví jako velká 

kovadlina. Původně se na jeho bocích nacházely po každé 

straně menší kameny a ty měli znázorňovat rohy. Jeden 

z nich na východní straně byl rozbit na drť a použit na 

opravu cesty asi v roce 1870. V půlkruhu kolem měly být 

kamenné lavice. 

Nejnovější průzkum z konce 90. let provedl Stanislav 

Štěrba, pokusil se rozluštit znaky a značky vyryté do 

plochy stolu. Identifikoval 67 znaků z nich 37 považoval 

za ideogramy - znaky kultovního významu. Pět z nich určil 

jako keltské runy. Prováděl četná astronomická měření 

a došel k závěru, že Králů stůl byl astronomickou 

observatoři. 

Karel Mičulka, badatel ze Bzence, považoval kámen za 

památník ve slovanské době, v němž byla zanesena 

důležitá místa a události, sloužil současně jako mapa 

udávající jejich polohu. Mičulka má za to, že Keltové 

používali různých bodů na ploše kamene či znaků 

k určování hvězd a tím zjišťovali časové období hlavních 

keltských svátků. Ve dne se řídili podle slunce. Znali letní 

slunovrat, kdy stín v severojižní přímce je nejkratší 

a v zimním slunovratu je tomu naopak, stín v severojižní 

přímce je nejdelší. Jarní a podzimní rovnodennost pak 

nastává, když délka stínu dosahuje přesně do poloviny 

vzdálenosti vrcholů stínů v letním a zimním slunovratu. 

Dáme i trochu duchařiny. Navštěvují duchové 

keltských druidů svá bývalá kultovní místa. Mají 

v lokalitách, kde měli Keltové tyto místa a pohřebiště 

osoby při nahodilé návštěvě nepřekonatelný pocit 

strachu či hrůzy, z takových míst se snažte co nejrychleji 
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vytratit. V oblastech kultovních míst, která bývala 

zpravidla na vyvýšeninách nebo kopci, se často dějí 

zvláštní nepřirozené věci. Později byly na těchto místech 

stavěny kaple, boží muky či kříže pro zažehnání těchto 

nečistých sil. V Chřibech jsou dvě poutní místa, kaple sv. 

Barbory na kopci Modly a kaple na hoře sv. Klimenta na 

Osvětimanech. K takovým místům bychom měli 

přistupovat s respektem ba ani se špatnou myšlenkou. 

Vzpomeňme na naproti Králova stolu bývalou myslivnu 

Nové Dvory. Zneuctili ji snad někdejší obyvatelé 

nevhodnou činností či poškozením Králova stolu. Pomstil 

se jim démon keltského druida za to požárem myslivny. 

Takové nevhodné chování k podobným keltským 

objektům a místům nezůstane bez následků. Neprojeví 

se hned, ale někdy i za několik let. Temné síly se 

pokoušet nemají, zlo bývá vždy potrestáno. Místa, kde 

měli Keltové obětiště, násilnické akty v nich zůstávají 

uchovány. Takových míst je dle Karla Mičulky i v Chřibech 

pár, kde ani ptáci nezpívají, zvěř se jim vyhýbá a citlivější 

lidé (senzitivní) zde mají nepříjemné pocity. 

A co ty znaky na ploše stolu? Zde uvádím, co 

znamenají dle Karla Mičulk. Většinu znaků je slovanského 

původu z období Velké Moravy a několik znaků může 

pocházet od Keltů, ale těch si zatím všímat nebudeme. 

Znak číslo 1 - tento znak znázorňuje stanoviště 

kontrolující údolí horního toku řeky Kyjovky v Chřibech. 

Znak číslo 2 - znázorňuje tři území Salašska v údolí 

vodních toků Salašky a Bunčovského potoka. 

Znak číslo 3 – Komínky, znázorňuje tři strážní 

stanoviště v horní části údolí Jankovického potoka. 

Tak to bylo pár znaků ve zkrácené verzi. Karel Mičulka 

jich v popsal 29. 

Na závěr se rozloučím verši z básně od Antonína 

Zelnitia z roku 1946. 

Jsem Králov stol 

dávných věků trůn, 

svědek zašlých dob, 

sláva slavných sen. 

Dneska skála jsem hlásající... 

 

Králův stůl, foto: Karel Mičulka 

Sepsal Miroslav Regent 

 

 

ZDOUNECKÁ ZUŠ 50 LET UŽ 

V tomto roce si nejmenší umělecká škola 

kroměřížského regionu připomíná několik svých výročí 

a rozhodla se je pořádně oslavit. První zmínky 

o hudebním vzdělávání ve Zdounkách sahají do počátku 

50. let minulého století, kdy byl založen Hudební kurz 

Osvětové besedy a v roce 1964 byl přičleněn jako 

pobočka k tehdejší LŠU Kroměříž. O deset let později 

vznikla samostatná Lidová škola umění ve Zdounkách 

a od té doby uplynulo rovné půlstoletí. Další výročí je 

spjato s rokem 1984, od kterého až doposud sídlí škola 

v opravené budově, která nelze přehlédnout. 

 
A o tom, že ani nelze přeslechnout, Vás přesvědčí 

bývalí a současní žáci a jejich učitelé. Na neděli 20. října 

2024 tak stávající zaměstnanci svolávají všechny někdejší 

žáky, absolventy, kolegy, rodiče a především přátele 

a podporovatele. Od 12 do 15 hodin nabídnou 

pořadatelé možnost prohlídky budovy školy, v 16 hodin 

začne v sále Domu kultury slavnostní koncert a po něm 

setkání nejen nad kronikami školy. Připraven bude 

výroční almanach, mnoho krásných pamětních dárků 

a v neposlední řadě bohaté občerstvení. Těšíme se na 

hojnou účast všech, pro které naše rodinná hudebka 

něco znamená, a věříme, že se podle našeho hesla 

patřičně společně ZUŠlechtíme! 

 
Kolektiv ZUŠ Zdounky 
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Společenská kronika 

V období od října do prosince 2024 oslaví významné 

životní jubileum tito spoluobčané: 

Říjen 

Boháček František 

Foltýnová Libuše 

Tomeček Josef 

Prachař Svatoslav 

Husovská Marie 

Bolfová Libuše 

Ferencová Božena 

Rosická Marie 

Vrzal Václav 

Švrčinová Marie 

Listopad 

Jedličková Ludmila 

Vybíralová Zdenka 

Králík Rudolf 

Prachařová Jarmila 

Nevrlová Eva 

Juřík Zdeněk 

Prosinec 

Divílková Miloslava – 94 let 

Dostál Karel 

Vrzalová Marie 

Chytrý Vlastimil 

Netoličková Stanislava 

Jakša Stanislav 

Štibora Vladimír 
 

Zde uvedení jubilanti jsou seřazeni od nejstarších, 

uvedení oslaví 70, 75 nebo 80 a více let. 

Jubilanti jsou uvedeni, pokud nevyslovili nesouhlas. 

Kalendář akcí 

Říjen 

So 19. 10. KK – Divadlo, ochotníci Zdounky 

So 26. 10. SDH Zborovice – Lampionový průvod 

Po 28. 10. KČT – Chřiby - 20. výročí rozhledny Brdo 

Listopad 

Pá 1. 11. SDH Medlov – Světluškový průvod 

So 16. 11. KČT – Křéby 

Pá 22. 11. SDH Medlov – Výroční schůze 

So 30. 11. KK – Rozsvícení vánočního stromku 

So 30. 11. KČT – Zlínkso 

Prosinec 

Pá 6. 12. SDH Zborovice – Mikulášská nadílka 

Pá 6. 12. SDH Medlov – Mikulášská nadílka 

So 7. 12. SDH Zborovice – Výroční schůze 

So 14. 12. KK – Vánoční koncert – Fleret 

So 14. 12. KČT – Hostýnské vrchy 

Po 30. 12. KČT – Výstup na Brdo 

 

Změna termínů vyhrazena 

Rekonstrukce požární zbrojnice 

 
Rekonstrukce požární zbrojnice byla spolufinancována 

z rozpočtu Zlínského kraje částkou 453 471,91 Kč 

Materiální obnova technického vybavení JPO III. JSDH 

Zborovice byla spolufinancovaná z rozpočtu Zlínského 

kraje částkou 200.000,- Kč 

Sdělení z matriky 

Žádáme rodiče nově narozených dětí, kteří mají zájem 

o vítání občánků, aby se přihlásili na obecním úřadě. 

Z. Bartošová, matrikářka 
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Příští 64. číslo vyjde v prosinci 2024. Uzávěrka zpravodaje 

bude v neděli 1. 12. 2024. 
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